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PROTOKÓŁ Nr XLIV/2014
Sesji Rady Gminy Manowo

odbytej w dniu 27 czerwca 2014 roku

Sesję rozpoczęto o godz. 1235, zakończono o godz. 1508. Posiedzenie odbyło się w sali posiedzeń UG Manowo.

Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy obecności.

Ponadto w obradach Sesji udział wzięli:
1. Wójt Gminy                           -     Roman Kłosowski
2. Skarbnik Gminy -      Bożena Tomaszewska
3. Protokolant -      Anna Drabik

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg załączonych list obecności.

Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji
Otwarcia XLIV Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy obecności stwierdził
prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 15 radnych.

Zwolnienia:
• radny Leszek Kondrat (o godz. 1500).

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.

Przewodniczący Rady - Jan Prus wystąpił z wnioskiem o wniesienie do porządku obrad projektu uchwały w
sprawie wezwania do usunięcia naruszenia prawa. Projekt uchwały został omówiony przed dzisiejszą sesją. 

Innych uwag do porządku obrad uwag nie wniesiono. 

I. Sprawy regulaminowe:
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji.
2. Przyjęcie protokołu XLIII Sesji Rady Gminy.
3. Informacja  Przewodniczącego  Rady  Gminy  o  działaniach  podejmowanych  w  okresie

międzysesyjnym.
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym.
5. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy.
6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji.
7. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym.
8. Interpelacje i zapytania.
9. Trybuna obywatelska.

II. Sprawy problemowe:
1. Przygotowanie do akcji letniej dla dzieci i młodzieży. 
2. Podjęcie uchwały w sprawie:

a) rozpatrzenia i zatwierdzenia  sprawozdania z wykonania  budżetu za 2013 rok,
b) zatwierdzenia  sprawozdania  finansowego  za  2013 rok,
c) udzielenia Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2013 rok,
d) zmian w budżecie gminy na 2014 rok,
e) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo  na lata 2014 – 2024,
f) zaciągnięcia przez gminę Manowo długoterminowego kredytu na sfinansowanie 

planowanego deficytu w 2014 roku,
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g) określenia przystanków komunikacyjnych na terenie Gminy Manowo, których właścicielem lub 
zarządzającym jest Gmina Manowo oraz warunków i zasad korzystania z tych przystanków,

h) przyjęcia  „Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar 
Przemocy w Rodzinie na lata 2014-2020”,

i) nabycia lokalu niemieszkalnego,
j) wezwania do usunięcia naruszenia prawa.

3. Wolne wnioski i informacje.
4. Odpowiedzi na interpelacje.
5. Zakończenie.

Ad. I. 2. Przyjęcie protokołu XLIII Sesji Rady Gminy
Radna  Barbara  Zmuda-Trzebiatowska:  czy  została  wniesiona  poprawka  do  protokołu,  którą  w  dniu
dzisiejszym  zgłaszałam  drogą  mailową?  W  punkcie  „interpelacje  i  zapytania”  moje  zapytania  zostały
przypisane radnemu Konstantemu Dańczakowi.

Anna Drabik – inspektor ds. obsługi organów gminy: nie odebrałam jeszcze tej wiadomości, ale poprawka
zostanie do protokołu naniesiona. 

Innych uwag do protokołu nie zgłoszono.

Protokół XLIII sesji przyjęty został 14 głosami za, przy 1 wstrzymującym się. 

Ad. I. 3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych 
w okresie międzysesyjnym
Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się następującymi
sprawami:
� 30 maja odbył się Gminny Dzień Samorządowca w Mostowie.
� 13 czerwca pełniłem dyżur w UG Manowo.
� 15 czerwca uczestniczyłem w Parafiadzie w Manowie.
� 18 czerwca uczestniczyłem we wspólnym wyjazdowym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy
        Manowo, które odbyło się w Rosnowie.
� 21 czerwca odbył się w Wyszewie II Regionalny Przegląd Piosenki i Twórczości Ludowej im.
        Władysława Króla.
� 24 czerwca uczestniczyłem w uroczystości zakończenia roku przedszkolnego w Rosnowie, a w dniu 
        27 czerwca w zakończeniu roku szkolnego w Szkole Podstawowej w Rosnowie.

Ad. I. 4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym

Wójt przekazał następujące informacje:
� Aktualnie realizujemy 2 inwestycje na terenie gminy: 

• Wodociąg w Wyszewie.
• Adaptacja mieszkań komunalnych w Boninie -  prace są już na ukończeniu. 
• W przyszłym tygodniu rozpoczynamy nową  inwestycję  – budowa drogi  powiatowej  w Wyszewie

(schetynówka). Umowa została podpisana z firmą Skanska. 
Obecnie spływają faktury za prowadzone inwestycje. Mamy już uruchomione prefinansowanie na

       wodociąg w Wyszewie. Mamy również możliwość zapłaty niebawem faktur za mieszkania. Dzisiaj
       będzie spotkanie Komisji Mieszkaniowej w celu przydziału mieszkań.         
� 24 czerwca byłem na potkaniu wspólników Spółdzielni Mieszkaniowej Irys.  Było bardzo dużo uwag i
emocji na tym spotkaniu. My wszyscy oraz rady sołeckie i rady osiedlowe wspólnie działamy na korzyść
mieszkańców  gminy.  Nie  należy  patrzeć  tylko  przez  pryzmaty  inwestycyjne.  Trzeba  patrzeć  na  każdą
działalność  –  również  kulturalną  i  oświatową.  Roszczenia potęgują  emocje,  ale  wystarczy popatrzeć,  jak
dzisiaj  wygląda Bonin - miejscowość  jest  zadbana, jest zieleń.  Wiele razy jadąc do Koszalina widziałem
pracownice sprzątające przystanki. Prezes Irysa podkreślał, że opłaty dotyczące zarządzania Spółdzielnią są
jednymi z niższych w kraju. My w Rosnowie mamy wyższe (opłata remontowa, zarządzanie).
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� W środę miałem spotkanie z prymusami (10 osób z gimnazjum, 8 ze SP w Rosnowie, 4
ze SP w Boninie). Było 22 prymusów, a prymuską została Kinga Rogalka ze średnią
5.88. Wśród  tych osób najniższa średnia wynosiła 5.21.   Wysiłek finansowy, jaki
gmina wkłada w oświatę, ma przełożenie na wyniki w nauce. Pamiętam czas, kiedy
było tylko siedmiu prymusów. Należą się również słowa uznania dla dyrektorów za
wkład pracy. Trzeba również wspomnieć o testach szóstoklasistów, które były pisane w
Szkole Podstawowej w Boninie i wpadły bardzo dobrze. 90% szkół podstawowych w
naszym  województwie  osiągnęło  niższą  średnią  niż  SP  Bonin,  ale  już  jako  gmina
wypadliśmy trochę gorzej. 

� Wykop przy budynku socjalnym w Boninie zostanie usunięty 2 lipca 2014 roku. 
� Utrzymanie estetyki gminy – uważam, że jeśli chodzi o koszenie sytuacja jest dobra.

Jeśli  macie  Państwo uwagi, to proszę je zgłaszać.  Jest dwóch pracowników, którzy
zajmują się koszeniem terenów gminnych. 

� Proszę  sołtysów,  którzy  nadzorują  pracowników  wykonujących  prace  społecznie-
użyteczne  (2-godzinne)  o  rozsądne rozkładanie  czasu pracy tym osobom. Jeśli  jest
potrzeba, to mogą wypracować pewną ilość godzin z wyprzedzeniem, ale należy to robić
z rozwagą i umiarem. 

� 10 czerwca podpisałem aneks  do  umowy z  Marszałkiem na przełożenie  rozliczenia
inwestycji  „Wodociąg  w  Cewlinie”  do  czerwca  przyszłego  roku,  ponieważ  nasze
możliwości finansowe są ograniczone. 

� 17 czerwca zakupiliśmy od WAM trzy kawalerki. Pozwoli nam to na zakwaterowanie
osób,  za  które  obecnie  płacimy  kary  czynszowe.  Na  jedenastu  metrach  możemy
zakwaterować 2 osoby.

 

Ad. I. 5.  Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy
Informację  o stanie finansowym Gminy przedstawiła Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy. Informacja
stanowi załącznik do protokołu. 

Radna Daria Stasiak: ile miesięcy obejmuje zaległość w wys. 124.000 zł wobec Energa?

Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: dokładnie w tej chwili nie odpowiem, ale jest zaległość większa niż 3
miesiące. Jest jeszcze jedna faktura, która dotyczy starych zaległości za oświetlenie. 

Wójt:  w  lutym  na  zebraniach  wiejskich  mówiliśmy,  że  jest  ewentualność  obniżenia  stawki  na  odpady
komunalne. Borykamy się jeszcze z odpadami wielkogabarytowymi. Jeżdżąc po niektórych miejscowościach
dochodzę  do  wniosku,  że  należałoby  ucywilizować  niektóre  miejsca  poprzez  zamontowanie  obudowy
śmietnikowej na wzór Rosnowa. Mam na myśli skupiska mieszkańców.  W ramach tych środków możemy
współpracować ze wspólnotami i to zrealizować. Obecnie zakupujemy kosze na śmieci. Dopóki ta ustawa nie
zostanie znowelizowana proponuję pójść w tym kierunku.  Wrócimy do tego tematu w sierpniu. 

Radny Sławomir Jamka: nie jestem przekonany o tym, że plan dotyczący wpływów z mandatów wykonamy.
Obecnie wykonanie wynosi ok. 33%.  Deficyt się zwiększy. Proszę Komendanta o komentarz w tej sprawie. 

Wójt: nawet w latach kiedy dochody z mandatów były zrealizowane w 95% (przy planie 2.500.000), to o tej
porze roku największe wpływy wynosiły ponad 700.000 zł. W drugiej połowie roku są największe wpływy z
mandatów. Myślę, że osiągniemy dochód 1.250.000 – 1.300.000. Będziemy czujni w tej kwestii.

Piotr  Tafelski  –  Komendant  Straży  Gminnej  w  Manowie:  p.  Wójt  ma  rację,  w  latach  ubiegłych  tak
rzeczywiście było. Ja obawiam się o realizację planu w wys. 1.400.000 zł. Punkt pomiarowy w Mostowie od
dzisiaj przestał istnieć. Na słupach poza sezonem mieliśmy po ok. 30 zdjęć na dobę. Obecnie już się zaczął
sezon i  mamy ok. 15 zdjęć.  Jest to pocieszające, bo kierowcy jeżdżą  bezpieczniej. Nasza skuteczność  w
wyegzekwowaniu zakończenia sprawy w postępowaniu mandatowym jest  o wiele trudniejszą  z uwagi  na
nagonkę medialną. 
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Ad. I. 6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji:

Lp. Nr uchwały,
Data uchwały

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji

1. XLIII/283/2014
30 maja 2014

zmian w budżecie gminy na 2014 rok Zrealizowana, została przesłana do  RIO w 
Koszalinie oraz  opublikowana w Dzienniku 
Urzędowym Województwa 
Zachodniopomorskiego

2. XLIII/284/2014
30 maja 2014

wyrażenia zgody na sprzedaż 
nieruchomości

Zrealizowana, została przesłana do  do 
Wojewody Zachodniopomorskiego

3. XLIII/285/2014
30 maja 2014

zmiany „Programu usuwania azbestu i 
wyrobów zawierających azbest dla Gminy
Manowo na lata 2007 – 2032”

Zrealizowana, została przesłana do  do 
Wojewody Zachodniopomorskiego

4. XLIII/286/2014
30 maja 2014

zmieniająca uchwałę w sprawie podziału 
Gminy Manowo na okręgi wyborcze, 
ustalenia ich granic i numerów oraz liczby
radnych wybieranych w każdym okręgu

Zrealizowana, została przesłana do  do 
Wojewody Zachodniopomorskiego, 
Komisarza Wyborczego w Koszalinie oraz 
wystąpiono z wnioskiem do Redakcji 
Dziennika Urzędowego celem opublikowania

5. XLIII/287/2014
30 maja 2014

ustalenia opłat za usługi świadczone przez 
przedszkola prowadzone przez Gminę 
Manowo

Zrealizowana, została przesłana do  do 
Wojewody Zachodniopomorskiego oraz 
wystąpiono z wnioskiem do Redakcji 
Dziennika Urzędowego celem opublikowania

Ad. I.7. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym

Brak

Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania
Radny Leszek Kondrat:

� Lampy – chciałbym przypomnieć o lampach w Boninie.

Radna Grażyna Góral:
� 18 maja był pożar w lokalu gminnym na osiedlu - już drugi w ostatnich trzech latach. Mieszkańcy proszą

o sprawdzenie stanu tego budynku, ponieważ obawiają się o własne zdrowie i życie. 
� Plac przed ośrodkiem zdrowia – w tej chwili osoba poruszająca się na wózku lub o kulach ma problem z

dotarciem do ośrodka. Dziury są jeszcze większe.
� Zjazd z drogi nr 11 na drogę powiatową -  GDDKiA zobowiązała się, że wykonają to w maju i do tej pory

nic nie zrobili. 
� Koszenie poboczy przy drogach powiatowych – jest wykoszone przy drodze do Wyszeborza, natomiast

wyjazd z drogi gminnej tak jak co roku, nie jest skoszony. 

Radny Stanisław Turowski:
� Chodnik w Boninie – na jednym z chodników, który jako pierwszy został wyłożony polbrukiem są trzy

miejsca, w których się zapada się kostka na głębokość pół metra. Przy bloku nr 14 jest remontowany, a
metr dalej ponownie się zapada.  Za klubem osiedlowym (pod lipą) chodnik zapadł się na głębokość ok.
60  cm.  Proszę  p.  R.  Wojtyniaka  o  zabezpieczenie  tych  miejsc.  Pani  Sołtys  próbuje  przy  pomocy
pracowników  remontować  chodnik,  ale  te  osoby  nie  mają  profesjonalnego  przygotowania  do
wykonywania takich prac. 

� Smród z oczyszczalni w Boninie – mieszkańcy Bonina narzekają na uciążliwości tym spowodowane (od
wieczora do rana). Proszę o wyjaśnienie tej sytuacji. 

Radna Daria Stasiak:
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� Wodociąg w Wyszewie – mieszkańcy Wyszewa są zaniepokojeni tym, że rozeszły się drogi wykonawcy z
podwykonawcą,  który  miał  specjalistyczny  sprzęt  do  przebicia  się  przez  jezdnię.  Nie  posiadając
odpowiedniego sprzętu pracownicy kopali szpadlami – obawiamy się o stan drogi po takich zabiegach.
Ponadto należałoby również dopilnować,  aby firma ułożyła kostkę  chodnikową,  którą  zdjęła podczas
prac. Obecnie w wielu miejscach kostki  brakuje i  jest krzywo położona.  Proszę  o interwencję  w tej
sprawie. 

Radny Tomasz Padykuła:
� Po raz czwarty proszę o przekazanie prośby mieszkańców Wyszeborza do Powiatowego Zarządu Dróg  o

wyremontowanie  brakującego  odcinka  drogi  powiatowej  do  Lubiatowa  (100-200m).  W  ub.  roku
otrzymałem pismo z PZD o informujące o tym, że trwają czynności zmierzające do przekazania drogi na
rzecz Nadleśnictwa Manowo. 

Ad.I.9. Trybuna obywatelska

Tadeusz Prętkiewicz – właściciel Ośrodka Wypoczynkowego Czapla w Mostowie: potrzebuję konkretnego
wsparcia Rady w swoich działaniach związanych z prowadzeniem ośrodka. W dniu 9 października został
wykonany dosyć duży krok w tej miejscowości, ale po 72 dniach zostały wykonane 2 kroki do tyłu. Sytuacja
przedstawiała się następująco:

• 9 października  2013 roku  Rada Powiatu  w Koszalinie  przyjęła  uchwałę  Nr  XXXI/282/13,  która
dopuszczała na odcinku 1500 m możliwość korzystania ze sprzętu motorowodnego na j. Rosnowskim.
Spowodowałoby  to  częściowe  usuwanie  wodorostów  oraz  uatrakcyjnienie  tej  miejscowości.
Pozwoliłoby to na korzystanie z nart wodnych, ze sprzętu turystycznego i korzystania z różnych form
wypoczynku. Wnosiłem, aby ta strefa obejmowała odcinek 1500m (od mostu w stronę Rosnowa).
Razem  z  właścicielem  restauracji  TRAMP  zamierzaliśmy  zamontować  boje  oraz  informację
oznaczającą koniec strefy. Przeciwko takim postanowieniom protestowało głównie Koło Wędkarskie z
Rosnowa i  częściowo  PZW,  ale  rozpatrywany  był  cały  akwen Rosnowski  i  Hajka.  Problem nie
dotyczył  całego akwenu,  tylko krótkiej  strefy  zagrożonej  dla  turystyki.  W Mostowie jest  jeszcze
ośrodek wypoczynkowy RAJ – zamiast zarabiać, od trzech lat ponosimy straty na tej działalności.
Gmina również by zarabiała, gdyby było więcej turystów. 

• 20 grudnia 2013 roku była sesja w Starostwie. Nikt mnie o tym fakcie nie powiadomił, a znane są
moje telefony,  adres mailowy,  adres domowy i  adresy moich firm. Uważam, że powinienem być
powiadomiony, ponieważ byłem stroną w tej sprawie. Wiadomo, że nieobecni nie mają racji i dwoma
głosami  przegłosowano  nową  wersję.  Starostwo  powołało  się  na  pisma  Koła  Wędkarskiego  z
Rosnowa i PZW z lipca. Ja występowałem o ustanowienie strefy w sierpniu, w związku z tym pisma
te były brane pod uwagę przy podejmowaniu uchwały w październiku 2013 roku. Nie rozumiem, jak
można w nowej uchwale powoływać się znowu na pisma z lipca. 

• Występowałem o ustanowienie strefy obowiązującej w godzinach od 10.00 do 18.00 i w okresie od
1maja do 15 września – i znalazło to odzwierciedlenie w uchwale Rady Powiatu.  W nowej uchwale
natomiast ustanowiono zakaz pływania od 1 kwietnia do 30 września (poza tymi ramami może pływać
każdy sprzęt). 

• W związku z powyższym w dniu 16 czerwca 2014 roku wystąpiłem do Starosty Koszalińskiego i
Przewodniczącego Rady Powiatu  (miałem wystąpienie  na sesji)  w sprawie utrzymania  strefy  dla
sprzętu  motorowodnego  na  odcinku  600  m  na  jeziorze  Rosnowskim  i  przywrócenie  terminu
rozpatrzenia  na  sesji  Rady  Powiatu.  W  tej  strefie  nie  ma  możliwości  łowienia  ryb,  ponieważ
występuje tam bardzo intensywne zarastanie rzeki. 

Następnie p. Prętkiewicz odczytał  pismo, które skierował do Starosty:  zwracam się  z uprzejmą  prośbą  o
rozpatrzenie uchwały nr XXXIII/293/13 z dnia 20 grudnia 2013 roku dotyczącej korzystania w ograniczonym
stopniu ze sprzętu motorowodnego na odcinku 1500m od mostu w Mostowie w kierunku Rosnowa w godz.
10.00-18.00. Zastrzeżenia do uchwały Nr XXXIII/293/13 z dnia 20 grudnia 2013 roku:

1) dnia 9 października 2013 roku uchwałą nr XXXI/282/13 uznano za zasadny mój wniosek z dnia 27
sierpnia oraz z dnia 30 sierpnia 2013 roku dotyczący utrzymania strefy dla sprzętu motorowodnego na
akwenie jeziora Rosnowskiego na odcinku od mostu w Mostowie w stronę  Rosnowa, na długości
1500 m, w okresie od 1 maja do 20 września w godz. 10.00-18.00.

2) Uchwała weszła w życie z dniem podjęcia i została podpisana przez Przewodniczącego Rady Powiatu
w Koszalinie – Pana Dariusza Kalinowskiego.
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3) Jakież było moje zdziwienie, gdy 7 maja 2014 roku mój klient z Niemiec pływał skuterem wodnym, a
tu nagle wchodzi na ośrodek policja i proponuje pływającym 500 zł mandatu, natomiast mojej osobie
100 zł za to, że pozwoliłem pływać po akwenie. Nie pomogła przedstawiona przeze mnie uchwała z
dnia 9 października 2013 roku zezwalająca na pływanie. Twierdzili, że uchwała Starostwa została
zmieniona, ale nie okazali  mi  jej.   Po wielkich trudach znalazłem w internecie informację,  że 20
grudnia  2013  roku  uchwałą  Rady  Powiatu  Nr  XXXIII/293/13  wprowadzono  zakaz  dla  sprzętu
motorowodnego na pływanie po akwenie w strefie 1500 m (również całe jezioro oraz Hajka). Turysta
spakował  się  i  wyjechał  z  ośrodka  strasząc  mnie,  że  wystąpi  o  zwrot  kosztów  do  sądu,  gdyż
wprowadziłem go w błąd. Wziąłem te dwa mandaty i pojechałem na Komendę Policji – zostały one
anulowane.

4) Nie  zostałem powiadomiony o  sesji,  ani  zaproszony,  a  przecież  byłem stroną  w  rozwiązaniu tej
kwestii.

5) Uchwałę z dnia 9 października 2013 roku Nr XXXI/282/13 przysłano mi do siedziby firmy w Łodzi i
uważam to za prawidłową formę.

6) W ośrodku przebywam od 1 maja do 15 września i  w tym okresie korespondencję  przyjmuję  w
Mostowie.  Po  tym czasie  obowiązuje  adres  w  Łodzi.  Poza  tym instytucje  znają  mój  telefon  –
0602573676. Jest jeszcze internet, gdzie bez problemu można dotrzeć do moich danych, chyba że
zależało komuś, abym nie był na sesji.

7) Uważam, że moja obecność  była zasadna, gdyż jestem stroną  i  na mój  wniosek ta tematyka była
rozpatrywana.  Miałbym możliwość  przeciwko  argumentom strony  przeciwnej  przedstawić  swoje
racje, które być może przemawiałyby na moją korzyść.

8) Wystąpiłem z pismami w dniach 27 sierpnia 2013 r.  i  30 sierpnia 2013 roku i  na tej  podstawie
nastąpiło pozytywne dla mnie rozstrzygnięcie Rady na sesji w dniu 9 października 2013 roku.

9) Uchwała nr  XXXIII/293/13 z 20 grudnia 2013 roku opiera się na piśmie Koła PZW w Rosnowie  i
Koła Wędkarskiego z dnia 23 lipca 2013 roku – i jest tu jakiś błąd.

10) Wprowadzony zakaz obowiązuje od 1 kwietnia do 30 września każdego roku. Po tym okresie można
pływać po całym akwenie. Co za konsekwencja? Gratuluję.

11) Wyraźnie widać, że komuś przeszkadza aktywna turystyka na tym akwenie.
12) Co wpłynęło na Radę Powiatu, że w ciągu 72 dni zmieniła zdanie – jest to zastanawiające.

Myślę, że te argumenty są trafne i pozwolą na ponowne rozpatrzenie tej sprawy na sesji Rady Powiatu w
Koszalinie. Jednocześnie proszę o pilne zwołanie sesji dotyczącej tej tematyki i rozsądne rozwiązanie tego
problemu. Uzasadnienie do wniosku:

1) postuluję skrócenie strefy dla sprzętu motorowodnego do 600 m, od mostu w Mostowie w kierunku
Rosnowa,  w  godz.  11.00  do  17.00.  Strefa  ta  zajęłaby  zaledwie  6% zarastającego  akwenu.  Poza
wymienioną strefą proszę o wprowadzenie całorocznego zakazu używania jednostek pływających o
napędzie spalinowym na jeziorze Rosnowskim oraz j. Hajka. 

2) W okresie letnim obszar ten jest całkowicie zarośnięty roślinnością, która gnije i wydziela śmierdzący
zapach (pobierana jest za to opłata klimatyczne, co jest nieporozumieniem).

3) Ruch wody spowodowany przez korzystanie z tego sprzętu powodowałby ruszenie mułu dennego i
równomierne  przemieszczenie  go  na  cały  akwen  oraz  częściowe  zrywanie  roślin,  co  z  czasem
poprawiłoby  wizerunek  akwenu  od  strony  drogi  krajowej  Poznań-Koszalin.  Poparł  ten  pomysł
ichtiolog – specjalista od rekultywacji jezior z firmy „AQUAMAR” z Miastka p. Marcin Marczyński
na spotkaniu jesiennym w gminie Manowo. 

4) Wzrosłaby  jednocześnie  atrakcyjność  miejscowości  oraz  dwóch  ośrodków  wczasowych  „RAJ”  i
„CZAPLA”, które z powodu ograniczonych możliwości wodnych świecą pustkami. 

5) Nie jest intencją naszą  utrudnianie życia wędkarzom, dlatego wnioskujemy o ograniczone godziny
korzystania ze strefy i ograniczoną przestrzeń na odcinku, gdzie praktycznie wędkarstwa już nie ma ze
względu na brak możliwości postawienie spławika.

6) Błędem jest, że jedna grupa jest  egoistyczna i  widzi czubek swojego nosa, a nie widzi problemu
innych. Jesteśmy współuczestnikami rozwoju tego regionu i powinniśmy się wspierać nawzajem, a nie
przeszkadzać. Zawody wędkarskie odbywają się w odległości 4250 m od strefy, którą ja proponuję,
więc nie widzę problemu zakłócania życia wędkarzom w łowieniu ryb poprzez powodowanie fal i
zwiększenie akustyki. 

7) Ośrodek znajduje się 50 m od trasy krajowej nr 11. Gdyby się zrobiło pomiary akustyczne, to idea
strefy ciszy upada (tiry, samochody, motocykle, w tym „ścigacze”) - skutery wodne przy tym są ciche.

8) Oznaczenie  końca  strefy  bojkami,  a  w  przypadku  przekroczenia  tej  granicy  karanie  mandatem.
Oznakowanie  strefy  bojkami,  końcówek  pomostów,  usunięcie  ewentualnych  pni  –  załatwię  we
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własnym zakresie.  Szerokość  akwenu  na  wysokości  mojego  ośrodka  wynosi  178  m,  przy  czym
maksymalna przestrzeń skrętu skutera wynosi 25 m, można to również zrobić na przestrzeni 8 m. Nie
ma więc obaw, że istnieje niebezpieczeństwo uderzenia w jakąś przeszkodę, czy wypłynięcia na brzeg.
Nadmieniam, że od 1976 roku jestem ratownikiem wodnym i mam uprawnienia motorowodne (żółty
czepek). Gdyby się coś działo, to mam doświadczenie w udzielaniu pomocy. 

9) W przypadku wzrostu ilości turystów wzrosną również wpływy z kart wędkarskich, które często są
wykupywane na miejscu oraz wpływy innych placówek (sklepy, warsztaty usługowe, restauracje, itp.),
co zamienia się na podatki i dostatek obywateli. 

10) Naszym wspólnym zadaniem jest  dbanie  o  rozwój  tego  regionu za  wszelką  cenę  oraz  godzenie
interesów wszystkich grup wypoczywających nad jeziorem Rosnowskim.

11) Nadmieniam, że od trzech lat ośrodki ponoszą straty i bez zdrowego podejścia do sprawy nie widzę
szansy  wyjścia  z  dołka  –  to  równia  pochyła  do  bankructwa.  Restauracja  „Pod Brzozą”  już  jest
zamknięta – zamiast przynosić zyski, obiekt niszczeje.

12) Zwracam się  o  przywrócenie  w  trybie  pilnym ograniczonej  strefy,  bo  sezon  letni  2014  już  się
rozpoczął.

Proponuję zorganizowanie grupy roboczej 3-4-osobowej, która przeprowadzi wizytację w mojej obecności na
proponowanym odcinku akwenu i wystawi ocenę – rzetelnie opisze sytuację. 
Jednocześnie proszę zwrócić uwagę na zrujnowany pomost. Jest on widoczny od strony drogi krajowej, co nie
jest pozytywna wizytówką powiatu. Wypadałoby go rozebrać lub wyremontować. Dotyczy to również wieży
widokowej po stronie restauracji TRAMP. Wskazane jest również oczyszczenie tego akwenu na długości 600
m. Na koniec poprosiłem o pozytywne rozpatrzenie mojego wniosku.

Jan Prus – Przewodniczący Rady: proszę o sprawne przedstawienie sprawy, jesteśmy ograniczeni czasowo.
 
Tadeusz Prętkiewicz – właściciel Ośrodka Wypoczynkowego Czapla w Mostowie: ja jestem tu raz na 2-3 lata,
dla mnie to bardzo palący problem. Myślę, że jak jeszcze zajmę 5-15 minut, to nic się nie stanie. Muszę tę
sprawę  rzetelnie  przedstawić,  bo  zawsze jest  ten  temat  powierzchownie  traktowany i  nie  możemy tego
problemu rozwiązać.  W poniedziałek  w placówkach handlowych  wyłożyłem listy  z  postulatem o  treści:
„Popieramy wniosek p. Tadeusza Prętkiewicza z OW CZAPLA, Mostowo 8 o przywrócenie strefy dla sprzętu
motorowodnego  na  odcinku  600  m od mostu  w  Mostowie  w kierunku  Rosnowa.  Jednocześnie  prosimy
o szybkie załatwienie tej  sprawy z korzyścią  dla OW Czapla i  miejscowości  Mostowo”.  W ciągu 3 dni
uzyskałem 280 podpisów popierających. W Mostowie na 19 rodzin wniosek podpisało 18 rodzin. W Rosnowie
uzyskałem 53 podpisy, w Manowie 27, w Wyszewie 20, w Kłaninie 15, w Grzybnicy 63 podpisy, w Klisznie
20, kajakarze – 25 podpisów, turyści -  39 podpisów. Te listy zamierzam złożyć  w Starostwie na poparcie
mojego wniosku. Jeżeli Państwo macie życzenie, proszę również o złożenie podpisu poparcia na przedłożonej
liście. Podsumowując – apeluję do Rady, nie bójcie się trudnych, kontrowersyjnych decyzji. Tylko zdrowe,
nowoczesne,  odważne spojrzenie na sprawę  może wpłynąć  na  to,  że region  będzie się  rozwijał  zgodnie
z oczekiwaniami mieszkańców na tym terenie. Dziękuję Państwu za możliwość zabrania głosu i poświęcenie
uwagi. Mam nadzieję, że argumentacja moja trafiła do Państwa i oczekuję poparcia. 

Radny Sławomir Jamka: czy oczekuje Pan od nas obywatelskiego poparcia, czy formalnego – wspólnego
stanowiska Rady? 

Tadeusz  Prętkiewicz  –  właściciel  Ośrodka  Wypoczynkowego  Czapla  w  Mostowie:  oczekuję  wspólnego
stanowiska Rady. Odnoszę wrażenie, że część radnych popiera mój wniosek, część jest niezdecydowanych,
a część przeciwnych. Proszę o przeprowadzenie głosowania i wydanie opinii Rady popierającej moje starania,
albo zamykającą tę sprawę, wtedy nie wrócę już do Państwa z tym tematem, ani na sesję, ani do urzędu.
Uznam, że sprawa jest  zakończona. Będę  nadal  walczył  w Starostwie o przywrócenie tej  strefy albo się
poddam. Walka jest nierówna, bo ja byłem sam (obecnie mam wsparcie mieszkańców). Jeśli Państwo uznacie
moje starania za słuszne, to proszę o pisemną opinię Rady, abym mógł się tym dokumentem okazać przed
Radą Powiatu. 

Radny Janusz Sałek:  czy powinniśmy zająć  stanowisko  w formie uchwały?  Jakie  jest  stanowisko radcy
prawnego w tej sprawie?

Tadeusz Prętkiewicz – właściciel Ośrodka Wypoczynkowego Czapla w Mostowie: na każdy temat można
podjąć uchwałę. Ona nie będzie wiążąca, ale będzie wspierała mój postulat w Starostwie. Wiążąca będzie



8

uchwała Powiatu. Rozmawiałem ze starostą w tej sprawie i odniosłem wrażenie, że władza Powiatu nie jest
przeciwna mojemu postulatowi. Główny opór stawia PZW, ale oni nigdy nie zagłębili się w ten problem, ani
Koło Wędkarskie. Poza tym tym widzę życzliwość w tej sprawie. Ja nie uważam, że wszyscy są przeciwko
mnie. Niekorzystne rozstrzygnięcie dla mnie przegłosowano tylko różnicą 2 głosów. Gdybym był na tej sesji,
to ta uchwała nie zostałaby przyjęta, ponieważ przedstawiłbym swoje argumenty, a nieobecni nie mają racji.
Państwo  możecie  wpłynąć  na  moją  sytuację.  Życzliwość  Rady  może  pomóc  turystyce  i  uatrakcyjnić
miejscowość. 

Paweł Teterycz – Sołtys Sołectwa Cewlino: moim zdaniem Mostowo już praktycznie umarło. W latach 70-
tych  w  Mostowie  był  piękny  ośrodek,  baseny  i  bawił  się  tam  cały  Koszalin.  Na  podstawie  doniesień
prasowych – w rejonie parku krajobrazowego jeziora Drawsko Pomorskie (to piękny akwen i bywam tam co
roku) na wniosek władz Czaplinka, Zarząd Województwa udostępnił jezioro w części do uprawiania sportów
motorowodnych, co jest bardzo dobrym sygnałem dla tamtego regionu. Akwen jest w bardzo dużej części
udostępniony  (według  mnie  ok  10  km).  Tamten region  liczy  na  rozwój  turystyki  poprzez udostępnienie
akwenu dla  uprawiania sportów wodnych.  W omawianej  sprawie powinien być  większy nacisk na Radę
Powiatu.  To  jezioro  jest  potężne,  dlatego  wystarczy  miejsca  dla  wędkarzy  i  sportów  motorowodnych.
Uważam, że Rada Gminy Manowo powinna poprzeć Pana w tych działaniach. 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: sytuacja wyglądała w następujący sposób: na wniosek podmiotów,
które prowadzą  działalność  gospodarczą  w Mostowie zrobiliśmy w Urzędzie konferencję.  Między innymi
uczestniczyli w niej przedstawiciele PZW. Jako Wójt popierałem ten wniosek. Były obawy strony przeciwnej,
że nikt nie dopilnuje, aby sprzęt pływał w oznaczonej strefie. Takim argumentem przekonano wielu radnych
powiatowych,  żeby  nie  wyznaczać  strefy  do  pływania  sprzętu  motorowodnego.  Irena  Oleksy  -  radna
powiatowa tłumaczyła mi,  że była za wyznaczeniem strefy.  Zaprosiliśmy przedstawicieli  Komisji  z Rady
Powiatu (Karol Banaśkiewicz – przewodniczący Komisji), którzy opowiadali się za strefą. Tłumaczyłem, że
decyzja Rady Powiatu w tej sprawie nie jest wieczna – jeśli p. Prętkiewicz i turyści będą naruszać prawo
(przekroczy dozwoloną strefę) – to Rada Powiatu może tę decyzję zmienić. Okazało się, że Rada Powiatu
przyjęła nową uchwałę znoszącą strefę 1500 m dla sprzętu motorowodnego. Jezioro to jest j. zaporowym, ma
189 ha (ponad 8 km) i uważam, że jest tam miejsce dla każdego. 1500 m to nie jest dużo, tym bardziej że w tej
części  jezioro  nie  jest  bardzo  łowne.  Obecnie  obowiązująca  uchwała  Rady  Powiatu  otwiera  furtkę  dla
kłusowników, ponieważ zezwala na pływanie od września do maja. 

Radny Sławomir Jamka: na spotkaniu była mowa o tym, że nie można wyodrębnić okresu, w którym zezwala
się na pływanie.

Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: kiedy jeszcze funkcjonowała ustawa o ciszy, to były takie akweny
w Polsce, na których wprowadzono ograniczenia. Ostatnie zarządzenie Wojewody w tej sprawie przewidywało
okres roku kalendarzowego oraz godziny. 

Paweł Teterycz – Sołtys Sołectwa Cewlino: rejon Doliny Radwi to park krajobrazowy i w godzinach 22.00-
6.00 obowiązuje tam cisza nocna. Jeśli  chodzi o sprawę  p. Prętkiewicza, to powinien Pan przedstawić  w
Starostwie również regulamin. Np. na jeziorze w Policku  można pływać skuterem wodnym, bo tam nie ma
żadnych znaków i zakazów. 

Tadeusz  Prętkiewicz  –  właściciel  Ośrodka  Wypoczynkowego  Czapla  w  Mostowie:  w  Mostowie  nie  ma
żadnego kąpieliska, nikt się tam nie kąpie i nie ma żadnych zagrożeń. Na terenie ośrodka mam dla dzieci
basenik (z chlorowaną wodą) i  tam się  mogą  kąpać.  W tym roku postawiłem katamaran, bo myślałem że
turyści  będą  pływać,  ale  zarośla  na  to  nie  pozwalają.  Tam żeglarstwo nie  ma  możliwości  się  rozwinąć.
Pływanie na desce również jest niemożliwe. Co mamy w naszych ośrodkach zaoferować turystom? Nikt nie
przyjedzie tu dla świetlicy z bilardem. Przyjeżdżają głównie po to, żeby skorzystać z wody i pięknej przyrody.
Jak turysta będzie zadowolony, to przekaże tę informację innym. Już się nie odbuduje tego, co straciliśmy, ale
chociaż spróbujmy to zrobić. 

Jan Prus – Przewodniczący Rady Gminy Manowo: do sprawy wrócimy w sierpniu

Tadeusz Prętkiewicz – właściciel  Ośrodka Wypoczynkowego Czapla w Mostowie:  czyli  następny rok już
będzie stracony?
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Jan Prus – Przewodniczący Rady Gminy Manowo:  o miesiąc za późno Pan wystąpił w tej sprawie.

Tadeusz Prętkiewicz – właściciel Ośrodka Wypoczynkowego Czapla w Mostowie: tak, ale to nie z mojej winy.
Nie zostałem powiadomiony o sesji Rady Powiatu, chociaż byłem stroną w tej sprawie – prawdopodobnie
było to celowe działanie. Jeszcze raz apeluję, abyście Państwo wczuli się w naszą sytuację. Ja sam niczego nie
wyegzekwuję. 

Jan Prus – Przewodniczący Rady Gminy Manowo: wrócimy w sierpniu do tej sprawy. Było już spotkanie w
tym temacie, ale Rada była podzielona. Podnoszona była kwestia, że nie można dzielić akwenu na strefy z
możliwością pływania – albo jest zakaz na całości, albo brak zakazu na całości.

Tadeusz Prętkiewicz – właściciel  Ośrodka Wypoczynkowego Czapla w Mostowie:  Panie Przewodniczący,
zawsze była możliwość podziału na strefy. 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: były obawy, że nikt nie zabezpieczy odcinka na długości 1500 m.

Tadeusz  Prętkiewicz  –  właściciel  Ośrodka  Wypoczynkowego  Czapla  w  Mostowie:  zawsze  mówiłem,  że
będzie zabezpieczony. Pan Ryszard Giedrowicz, właściciel baru Tramp również to mówił.

Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: radnym i osobom, które były przeciwne ustanowienia tej strefy
chodziło o to, że nikt nie będzie w stanie tego wyegzekwować (zamiast 1500 m popłyną do Rosnowa). 

Tadeusz  Prętkiewicz  –  właściciel  Ośrodka  Wypoczynkowego  Czapla  w  Mostowie:  to  samochody  też
pozabierajmy, bo się okazuje, że jeden pod wpływem alkoholu jeździ, a drugi z nadmierną prędkością.

Jan Prus – Przewodniczący Rady Gminy Manowo: chodzi o to, że sytuacja się zmieniła i wrócimy do tej
sprawy. 

Tadeusz Prętkiewicz – właściciel Ośrodka Wypoczynkowego Czapla w Mostowie: ja nie mam zbyt dużych
oczekiwań – skróciłem już do 600 m wnioskowaną strefę dla sprzętu motorowodnego.

Jan Prus – Przewodniczący Rady Gminy Manowo: na tych 600 m jest samo zielsko.

Tadeusz Prętkiewicz – właściciel Ośrodka Wypoczynkowego Czapla w Mostowie: mi chodzi o to, żeby sprzęt
pływał głównie po zielsku, a nie po czystej wodzie, bo przyczyni się to do poprawy sytuacji.

Jan Prus – Przewodniczący Rady Gminy Manowo: poznaliśmy Pańskie oczekiwania dotyczące poparcia z
naszej strony, które pozwoli na kontynuowanie sprawy w Starostwie. 

Tadeusz Prętkiewicz – właściciel Ośrodka Wypoczynkowego Czapla w Mostowie: gdybym w szybkim tempie
to otrzymał,  to  mógłbym dostarczyć  razem z podpisami  mieszkańców do Starostwa, bo wstępnie jestem
umówiony na spotkanie. Starosta wyjaśnił, że gdyby postulowało 5 radnych powiatowych, to zwołają sesję
nadzwyczajną poświęconą tylko tej tematyce, która być może jeszcze w okresie letnim byłaby rozstrzygnięta.
Myślałem, że poproszę o to p. Irenę Oleksy – radną powiatową, ale jest teraz na urlopie, a ja innych radnych
nie znam. 

Radna Grażyna Góral: może Pan rozmawiać z p. Ireną po powrocie z urlopu. Jest również radny powiatowy –
nasz emerytowany leśnik. Myślę, że te dwie osoby zaangażują innych radnych. Jeśli tym tematem zajmiemy
się  w  sierpniu,  to  już  będzie  po  sezonie.  Po  tym,  co  tu  usłyszałam (byłam również  na  wcześniejszym
spotkaniu) widzę, że jest inicjatywa lokalnych osób, które działają w sferze gospodarczej dotyczącej turystyki
i chcą zadbać o tę miejscowość. Jeśli chodzi o turystykę, Mostowo jest najbardziej wyeksponowane, ponieważ
leży przy  drodze  krajowej  nr  11.  Pamiętam,  jak Mostowo wyglądało kiedyś,  i  wiem jak wygląda teraz.
Uważam, że powinien Pan jak najszybciej dotrzeć do radnych powiatowych. Ja ze swojej strony zadzwonię
dzisiaj do radnego powiatowego i zapytam, co będzie można zrobić w tym temacie. Wnioskowana strefa ma
obejmować tylko 600 m, bo zrezygnowaliście już z 1500 m, po to by móc prowadzić działalność. 



10

Tadeusz  Prętkiewicz  –  właściciel  Ośrodka  Wypoczynkowego  Czapla  w  Mostowie:  mieszkańcom,  którzy
mieszkają przy samej wodzie nie przeszkadza, to jak może przeszkadzać innym?

Radna Grażyna Góral: wiem, że jest to krótki odcinek - 600 m - i nie dotyczy miejsc, w których wypoczywają
ludzie.

Tadeusz  Prętkiewicz –  właściciel  Ośrodka  Wypoczynkowego Czapla  w  Mostowie:  obejmuje  odcinek do
pierwszej zatoki od pomostu ośrodka „Radew”. Wystarczy 2 bojki postawić i zrobię to we własnym zakresie.

Jan Prus – Przewodniczący Rady Gminy Manowo: my się spotykamy w sierpniu, chyba że macie Państwo
inne propozycje.

Radny Sławomir Jamka: możemy te sprawę załatwić nawet dzisiaj po sesji, jeśli mamy wspólne stanowisko.

Wójt: proponuję, żeby Rada Gminy wydała w tej sprawie oświadczenie. Nie musi być załatwione w formie
uchwały. 

Jan  Prus  –  Przewodniczący  Rady  Gminy  Manowo:  w  związku  z  powyższym  zostaniemy  po  sesji  i
podejmiemy decyzje w tej sprawie. 

Tadeusz Prętkiewicz – właściciel Ośrodka Wypoczynkowego Czapla w Mostowie: dziękuję i przepraszam, że
tyle czasu zająłem, ale nie da się tego krócej przedstawić. 

Sylwia Krępeć – Sołtys Sołectwa Wyszewo: 
� Budowa wodociągu w Wyszewie -  czy zostaną zdemontowane stare hydranty? Zostały założone nowe

hydranty przez wykonawcę, ale pracownicy twierdzą, że starych nie będą demontować.  

Wójt: p. Wojtyniak zdemontuje

Ryszard Wojtyniak – specjalista ds. wodociągów i kanalizacji: najpierw musi być zakończona inwestycja, żeby
woda nie wyciekała. 

Sylwia Krępeć – Sołtys Sołectwa Wyszewo: 
� Klub sportowy Zefir  Wyszewo prosi  o  zajęcie  się  budynkiem na boisku,  ponieważ  jest  to  budowla

nieformalna  i  w  związku  z  tym wielu  rzeczy  nie  można tam zrobić.  Klubowi  zależy  na  przyłączu
energetycznym, wodnym oraz drodze. 

Bogumiła Wasilewska – prezes Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej:
➢ Lato zostało powitane w naszej  gminie w poniedziałek podczas Nocy Świętojańskiej. Dziękuję  p.

Sylwii  Krępeć  za  włączenie  się  w  organizację  tej  imprezy.  Uczestniczyły  również  „Manowskie
Malwy” z Manowa, członkowie chóru „Kanon” z Cewlina oraz radni gminy Manowo. 

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: 
� W imieniu  wszystkich  rodziców dziękuję  p.  Januszowi  Sałkowi  –  Sołtysowi  Sołectwa Rosnowo za

przygotowanie terenu boiska.  Wczoraj miało tam miejsce zakończenie roku szkolnego klasy szóstej i
obiekt był bardzo dobrze przygotowany. 
� Chciałabym również  pogratulować  p.  Marii  Staciwie  za  organizację  II  Regionalnego  Przeglądu

Piosenki i Twórczości Ludowej im. Władysława Króla oraz promocję naszej gminy. W tej imprezie
uczestniczyło ponad 30 zespołów, które tam się prezentowały oraz bardzo dużo osób indywidualnych.
Te  osoby  z  wielką  przyjemnością  przyjeżdżają  do  Wyszewa.  Pani  Mario,  życzę  sukcesów  w
organizacji takich imprez.

Maria Staciwa – dyrektor GOK Wyszewo: 
� Dziękuję  bardzo.  Zespoły  bardzo  chętnie  przyjeżdżają  do  Wyszewa  –  być  może  dlatego,  że  tutaj

rozpoczęły się te przeglądy. Oferta dla seniorów jest bardzo duża i to też jest ważne. Niektórzy nie lubią
muzyki ludowej, ale z szacunku dla Tradycji i starszych osób organizujemy tę imprezę. 
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Radny Sławomir Jamka:
� Mieszkańcy pytają, czy będzie bankomat w Rosnowie.  
Radny  Tomasz  Padykuła:  ja  również  dołączam się  do  podziękowań  dla  p.  Marii  Staciwy.  Działalność
kulturalna  w naszej  gminie  przynosi  wymierne  efekty.  W przeglądzie w Dobrzycy Zespół  „Sąsiedzi  zza
miedzy” zajął I miejsce na 41 zespołów biorących udział. 

Radny Konstanty Dańczak:
� Minął już maj i pasów w Kretominie  nie ma. Mija już czerwiec i nadal pasów na prawoskręcie nie ma.

Czy zostanie wysłane pismo do GDDKiA w tej sprawie? 

I przerwa – 1357 - 1425

Ad. II. 1. Przygotowanie do akcji letniej dla dzieci i młodzieży

Maria  Staciwa  –  dyrektor  GOK  Wyszewo  przedstawiła  plan  zorganizowanych  zajęć  wakacyjnych  w
świetlicach i bibliotekach: zajęcia w lipcu prowadzone będą od 7.07.2014 do 25.07.2014 roku, natomiast w
sierpniu od 4.08.2014 r.  do 23.08.2014 roku. Zajęcia w sierpniu odbędą  się  w Boninie,  a w pozostałych
świetlicach w lipcu. Ilość dzieci zapisanych na zajęcia wakacyjne (stan na 27.06.2014 r.): Wyszewo – 19,
Cewlino – 25, Wyszebórz -10, Rosnowo – 20, Manowo - 13, Kretomino – 10, Bonin – 25, Grzybnica – 11 –
łącznie  133  dzieci.  Każda  ze  świetlic  przygotowała  szczegółowy  program zajęć  –  m.in.  warsztaty  z  p.
Łukawską, wycieczki rowerowe, zajęcia kulinarne, w których dzieci bardzo chętnie biorą udział. Świetlice
zaplanowały ciekawą ofertę wycieczkową:

1. Świetlice w Wyszewie, w Cewlinie i w Manowie:
➢ Wycieczka do Kołobrzegu i Ustronia Morskiego (muzeum 6D w Kołobrzegu, Dziki Zachód w

Ustroniu Morskim),
➢ Wycieczka do Fabryki Lodów „Jaś”; wizyta na kręgielni,
➢ Wycieczka do Paprot, Wioska Labiryntów i Źródeł (gra terenowa „tajemnica druida”, zdobywanie

labiryntowej wieży, paprockie zwierzaki, hasło druida, labiryntowe szachy, zdobywanie piaskowej
góry).

2. Świetlice w Rosnowie, w Wyszeborzu i w Grzybnicy:
➢ Wycieczka autokarowa  do Wioski Labiryntów w Paprotach,
➢ Wycieczka do Kołobrzegu (zwiedzanie muzeum 6D, „Maszoperia”, rejs statkiem Viking),
➢ Wycieczka do Szymbarku – zwiedzanie skansenu z przewodnikiem: „Dom do góry nogami”,

najdłuższa  deska  świata,  największy  fortepian  świata,  dom  Sybiraka,  dom  Trapera,  krzesło
Noblisty, bunkier Gryfa Pomorskiego, muzeum ciesielstwa i inne.

3. Świetlica w Kretominie: zajęcia edukacyjno-sportowe.
4. Świetlica w Boninie:

➢ Wycieczka do Dobrzycy – Ogród Hortulus,
➢ Wyjazd do Koszalina – Kino Kryterium lub Multikino,
➢ Wyjazd do Koszalina – wizyta w Straży Pożarnej i w wytwórni lodów „JAŚ”,
➢ Wyjazd do Solca Kujawskiego - Park Jurajski.

5. Zajęcia w Bibliotece Publicznej w Wyszewie i w filiach w dniach 7-28 lipca 2014 roku:

Lp. Data Temat zajęć

1. 8 lipca Świat legend – zajęcia literacko-plastyczne w oparciu o znane legendy

2. 11 lipca Dzień psa – o psiej przyjaźni. Praca plastyczna pt. „Mój pies”

3. 14 lipca Ja detektyw – gry i zabawy kryminalne

4. 16 lipca W krainie władcy wyobraźni – zajęcia literacko-plastyczne
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5. 21 lipca Podwodny świat – zajęcia pt. „Władcy mórz Oktopus IV”

6. 22 lipca Znamy i lubimy Tytusa – redagujemy komiks

7. 24 lipca Gdzie  mieszkają  dzikusy  -  „Kto  jest  dobry,  a  kto  zły”.  Wykonujemy maski  z
kartonu

➢Akademia Wyobraźni. Wakacyjny Teatr Lalkowy z Wrocławia  - spektakl otwarty dla dzieci „O
Ignasiu, który nie lubił szkoły” w dniu 8 lipca, o godz. 11.00 w Klubie Osiedlowym w Rosnowie.
Po spektaklu warsztaty papierowego teatru dla dzieci – 12.00-14.00.

Ad. II. 2. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) rozpatrzenia i zatwierdzenia  sprawozdania z wykonania  budżetu za 2013 rok,
                    Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu
                    stałych Komisji Rady Gminy w dniu 18 czerwca 2014 roku. Proszę Przewodniczącego Budżetu 
                    i Finansów o  przedstawienie opinii Komisji w tej sprawie.

       Sławomir Jamka – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów: opinia Komisji Budżetu i
                    Finansów jest pozytywna z uwagami.
                    Jan Prus – Przewodniczący Rady: opinia RIO jest podobna, z zastrzeżeniami, które przedstawiłem
                    na poprzedniej sesji. Nie będę ponownie do nich wracał, bo każdy miał możliwość dokładnego
                    zapoznania się z tą opinią. Czy są jeszcze jakieś pytania lub propozycje do projektu  uchwały?

       Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: na posiedzeniu Komisji prosiłam p. Skarbnik o informację
                    dotyczącą stadionu.

       Wójt: po uchwale absolutoryjnej przekażę tę informację

                   Uchwała otrzymała Nr XLIV/288/2014, podjęta została 14 głosami za, przy 1 wstrzymującym się.
                   Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

b) zatwierdzenia  sprawozdania  finansowego  za  2013 rok,
                   Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu
                    stałych Komisji Rady Gminy w dniu 18 czerwca 2014 roku. Czy do tego projektu uchwały są
                    jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

                   Uchwała otrzymała Nr XLIV/289/2014, podjęta została 14 głosami za, przy 1 wstrzymującym się.
                   Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

c) udzielenia Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2013 rok,
                    Jan Prus – Przewodniczący Rady: proszę p. Przewodniczącego o przedstawienie opinii Komisji
                    Rewizyjnej

       Joanna Czerwiak – członek KR: w dniu 15 kwietnia Komisja Rewizyjna spotkała się w sprawie
                    wniosku dotyczącego udzielenia Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu wykonania
                    budżetu za rok 2013. Po rozpatrzeniu sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Manowo za
                    2013 r. wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, sprawozdania
                    finansowego Gminy Manowo oraz informacji o stanie mienia Gminy Manowo Komisja
                    pozytywnie opiniuje wykonanie budżetu Gminy Manowo za 2013 r. i zwraca się do Rady Gminy
                    Manowo z  wnioskiem o udzielenie  absolutorium Wójtowi Gminy Manowo z tytułu wykonania
                    budżetu za 2013 r.
                   Jan Prus – Przewodniczący Rady: czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub
                    wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.
                    Uchwała otrzymała Nr XLIV/290/2014, podjęta została 14 głosami za, przy 1 wstrzymującym się.
                    Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

d) zmian w budżecie gminy na 2014 rok,
                    Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu
                    stałych Komisji Rady Gminy w dniu 18 czerwca 2014 roku. Czy do tego projektu uchwały są
                    jeszcze jakieś pytania lub wnioski? 

       Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: otrzymaliście Państwo zmieniony projekt uchwały w
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                    sprawie zmian w budżecie, ponieważ dokonałam zmiany dotyczącej rozliczenia pożyczki unijnej,
                    ponieważ zbliża się półrocze i będziemy musieli zrobić sprawozdanie z wykonania budżetu.
                   Pożyczka musi być ujęta w załącznikach dotyczących przychodów i rozchodów. Otrzymaliśmy ją
                   w 2013 roku, a rozliczenie nastąpiło w 2014 roku. W projekcie uchwały w związku z tym pojawił 
                   się odpowiedni zapis w załączniku nr 6 i w załączniku nr 3. Rozliczenie tej pożyczki spowoduje,
                   że zmniejszy się nam deficyt. Po tych zmianach na koniec czerwca deficyt wyniesie 1.640.000 zł.
                   W związku z tą zmianą należało również wprowadzić zmiany w wieloletniej prognozie finansowej
                   (wydatki w załączniku nr 1 i nr 2) oraz zapisy dotyczące deficytu (wyniku finansowego).

      Jan Prus – Przewodniczący Rady: czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub
                    wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.
                   Uchwała otrzymała Nr XLIV/291/2014, podjęta została jednogłośnie.
                    Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

e) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo  na lata 2014 – 2024,
                    Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu
                    stałych Komisji Rady Gminy w dniu 18 czerwca 2014 roku. Czy do tego projektu uchwały są
                    jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania
                    
                    Uchwała otrzymała Nr XLIV/292/2014, podjęta została jednogłośnie.
                    Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

f) zaciągnięcia przez gminę Manowo długoterminowego kredytu na sfinansowanie 
planowanego deficytu w 2014 roku,

                    Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu
                    stałych Komisji Rady Gminy w dniu 18 czerwca 2014 roku. Czy do tego projektu uchwały są
                    jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania

                    Uchwała otrzymała Nr XLIV/293/2014, podjęta została jednogłośnie.
                    Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

g) określenia przystanków komunikacyjnych na terenie Gminy Manowo, których właścicielem 
lub zarządzającym jest Gmina Manowo oraz warunków i zasad korzystania z tych 
przystanków,

                    Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu
                    stałych Komisji Rady Gminy w dniu 18 czerwca 2014 roku. Czy do tego projektu uchwały są
                    jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania

                    Uchwała otrzymała Nr XLIV/294/2014, podjęta została jednogłośnie.
                    Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

h) przyj ęcia  „Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony 
Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2014-2020”,

                    Genowefa Pelikan – kierownik GOPS: przy Wójcie Gminy Manowo został powołany zespół
                    interdyscyplinarny, który zajmuje się pomocą osobom poszkodowanym i dotkniętych przemocą.
                    Zespół działa na podstawie ustawy o przeciwdziałaniu przemocy, a jego pracę kontroluje
                    specjalna komórka utworzona w Urzędzie Wojewódzkim. Kontrola naszego Zespołu wypadła 
                    dobrze. Musimy opracować program (cele i zadania) przeciwdziałania przemocy i ochrony ofiar –
                    również skład zespołu (przedstawiciele organizacji). Taki program jest również potrzebny, gdyby
                    Zespół stara się o dodatkowe środki. Osoby pracujące w Zespole nie pobierają z tego tytułu
                    żadnego wynagrodzenia.
                    Jan Prus – Przewodniczący Rady: czy są pytania dotyczące programu? Nie widzę, przechodzimy
                    do głosowania.

                    Uchwała otrzymała Nr XLIV/295/2014, podjęta została jednogłośnie.
                    Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

i) nabycia lokalu niemieszkalnego
                    Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu
                    stałych Komisji Rady Gminy w dniu 18 czerwca 2014 roku. Sprawa wróciła, wcześniej
                    odrzuciliśmy ten projekt – teraz stawki się zmieniły i taka jest potrzeba. Czy do tego projektu
                    uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania
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                    Uchwała otrzymała Nr XLIV/296/2014, podjęta została jednogłośnie.
                    Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

j) wezwania do usunięcia naruszenia prawa
                    Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony przed sesją. Wezwanie
                    wpłynęło do Rady 23 czerwca 2014 roku.  Czy do tego projektu uchwały są
                    jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania

                   Uchwała otrzymała Nr XLIV/297/2014, podjęta została 13 głosami za, przy 2 wstrzymujących się.
                   Podczas głosowania obecnych było 15 radnych
          

Ad. II. 3. Wolne wnioski i informacje

Jan Prus – Przewodniczący Rady odczytał przygotowaną przez p. Łukasza Porębskiego – radcę prawnego
treść opinii Rady w sprawie wyznaczenia strefy na jeziorze Rosnowskim dla sprzętu motorowodnego, o którą
w Trybunie obywatelskiej wnioskował p. Tadeusz Prętkiewicz – właściciel OW Czapla w Mostowie:
„Rada Gminy Manowo niniejszym pragnie wyrazić poparcie dla wniosków Pana Tadeusza Prętkiewicza z dnia
27 sierpnia 2013 r.,  z dnia 30 sierpnia 2013 r. oraz z dnia 16 czerwca 2014 r. dotyczących umożliwienia
korzystania  ze  sprzętu  motorowodnego  na  jeziorze  Rosnowskim.  W związku  z  powyższym  w  imieniu
Radnych  Rady  Gminy  Manowo  zwracam  się  z  uprzejmą  prośbą  o  zmianę  uchwały  Rady  Powiatu  w
Koszalinie  Nr  XXXIII/293/13  z  dnia  20  grudnia  2013  r.  w  ten  sposób,  aby  zakaz  używania  jednostek
pływających o napędzie spalinowym na jeziorze Rosnowskim nie dotyczył strefy obejmującej 600 m od mostu
w Mostowie  w  kierunku Rosnowa,  w której  możliwe  byłoby  korzystanie  ze  sprzętu  motorowodnego w
godzinach 11:00 do 17:00. Powyższy obszar zajmuje jedynie 6% zarastającej części jeziora Rosnowskiego i w
ocenie Radnych nie ma uzasadnionych powodów, aby w tej  strefie obowiązywał  zakaz używania sprzętu
motorowodnego.  Jednocześnie  wyrażamy opinię,  że  umożliwienie  korzystania  z  takiego  sprzętu  w  w/w
zakresie przyczyni się do rozwoju turystyki na terenie Gminy Manowo”.

W wyniku głosowania, za przyjęciem opinii ww. treści głosowało 15 radnych (jednogłośnie).

Ad. II. 4. Odpowiedzi na interpelacje

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez:   
➢ L. Kondrata:

• Lampy w Boninie–  w okresie wakacyjnym będą naprawione lub wymienione.
➢ G. Góral:

• Parking przy ośrodku zdrowia – wrócimy do tego tematu we wrześniu.
• Zjazd z drogi nr 11 – p. Wojtyniak skieruje jeszcze raz pismo w tej sprawie. 

➢ S. Turowskiego:
• Chodniki w Boninie -  p. Ewa Trojanowska też zgłaszała zapadające się chodniki.
• Oczyszczalnia ścieków – p. Wojtyniak odpowie
• Wodociąg – p. Wojtyniak odpowie

➢ D. Stasiak:
• Budowa wodociągu -  p. Wojtyniak odpowie. Do tego tematu wrócimy w przyszłym tygodniu i

przyjrzymy się tej sprawie. Prawdopodobnie problem tkwi w rozliczeniach.
➢ S. Krępeć:

• Hydranty -  zostaną wymontowane.
• Budynek  przy  boisku  w  Wyszewie  –  jest  zlecone  wykonanie  dokumentacji  w  sprawie  tego

budynku.  Pani  architekt  robiła  już  inwentaryzację  powykonawczą,  dołożymy jeszcze do  tego
wodociąg, natomiast energia elektryczna nie jest w naszym zakresie – stowarzyszenie powinno
samo wystąpić do ZE.

➢ S. Jamki:
• Bankomat w Rosnowie -  bankomatu w tym roku nie będzie. Chodzi o internet zwrotny określonej

prędkości - koszty jego instalacji są tak duże, że nie opłaca się montaż bankomatu. Prezes Banku
powiedział,  że  na  takich  warunkach  (1200  zł  miesięcznie  za  obsługę  internetu)  nie  jest  to
opłacalne. 

➢ K. Dańczaka:
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• Pismo w sprawie prawo-skrętu –  p. Wojtyniak tworzy. Ta interpelacja się powtarza, ale ja nie
odpowiadam  za  brak  realizacji,  ponieważ  w  sprawie  dróg  powiatowych,  krajowych  i
wojewódzkich  nie  jestem  kompetentny.  Dla  zarządców  tych  dróg  jestem  takim  samym
interesantem,  jak  Państwo.  My  zwracamy  się  w  sprawach  zgłaszanych  przez  Państwa  do
odpowiednich zarządców na piśmie. Wystąpili  o organizację  ruchu, która jest zatwierdzana w
ciągu 6 tygodni i po tym czasie rozpoczną prace – taką informację mi przekazali i  ja ją tylko
powtarzam. 

Ryszard Wojtyniak – specjalista ds. wodociągów i kanalizacji udzielił odpowiedzi na interpelacje w sprawach:
➢ Pismo w sprawie prawo-skrętu (radny Konstanty Dańczak) – powtórzę  pismo, które również  Pan

otrzyma do wiadomości.
➢ Chodniki w Boninie (radny Stanisław Turowski) – zakupiłem już cement, być  może przy pomocy

zaprawy piaskowo-betonowej będą lepsze efekty naprawy.  
➢ Oczyszczalnia w Boninie (radny Stanisław Turowski) – od marca szukałem wykonawcy kraty. Jedna z

firm zaproponowała mi wykonanie w ciągu 14 dni za 12.750 Euro (ok. 50.000 zł). Znalazłem firmę
Eko-Celkon z Pucka, która podjęła się zrobienia tej kraty za 33.000 zł, z terminem realizacji do 10
czerwca. Termin ten już upłynął, ale firma zapewniła, że na początku przyszłego tygodnia wykonają.
Wszystko, co spływa do oczyszczalni ścieków przepływa przez tę kratę, która zatrzymuje gęste ścieki.
Nie spływają  one już  do rowu i   nie powodują  gnicia.  W tej  chwili  pompy, które są  na rowie i
utleniacze już  są  tak zanieczyszczone, że nie spełniają  swojej  roli.  Powoduje to gnicie ścieków i
smród. 
Radny Stanisław Turowski: dlaczego śmierdzi zawsze nocą?
Ryszard Wojtyniak -  specjalista ds. wodociągów i kanalizacji: dlatego, że ścieki są ciepłe i parują
(różnica temperatur). Zastosujemy na razie półśrodek – spuścimy ścieki z rowu.

➢ Chodnik w Wyszewie (radna Daria Stasiak) -  jest inspektor nadzoru, który powinien tego dopilnować.
Spróbuję w przyszłym tygodniu bliżej się temu przyjrzeć.

Wójt:  jeśli chodzi o inwestycję w Wyszewie (budowa wodociągu), to w poniedziałek umówimy się z p. Sołtys
S. Krępeć i z p. Wojtyniakiem w celu lustracji inwestycji i zgłosimy swoje uwagi.

Ad. II.5. Zakończenie
Z uwagi  na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął  obrady XLIV Sesji  Rady
Gminy Manowo.

Protokołowała:
Anna Drabik


